
 
 
 
 

ПРОСВЕТАРИ И ДАЉЕ БЕЗ ПРОТОКОЛА 
Три синдиката „ЗА“, три „ПРОТИВ“ 

 
         На преговорима између два ресорна министарства: финансија и 
просвете и шест синдиката запослених у просвети, одржаним у понедељак 
20.01.2014. године, на столу се нашла трећа верзија Протокола о политици 
зарада за запослене у просвети у 2014. години. Ова верзија Протокола 
резултат је ранијег предлога кога су усагласила два министарства и предлога 
која су крајем децембра министарствима доставили синдикати. Овим 
документом Влада се обавезује да ће „редовно извршавати све обавезе 
према запосленима у просвети и гарантује исплату плата запослених у 
просвети за 2014. годину“, а „запосленима који су стекли право на пензију у 
2012. години (друга половина децембра) и 2013. години гарантује се исплата 
отпремнина за одлазак у пензију, као и да ће исплата бити извршена 
најкасније до 31.03.2014. године.“ На самом састанку начелно је договорено 
да Министарство финансија прихвата предлог СрпС-а и да обезбеди и 
средства за исплату судских трошкова у случајевима ако су оштећени 
утужили школу и добили правоснажну судску пресуду.  
         Осим тога, понуђеним Протоколом Влада Републике Србије се 
обавезује да ће „до 30. јуна 2014. године утврдити Предлог Закона којим ће 
се уредити плате запослених у јавном сектору по платним групама и 
платним разредима којим ће укључити и плате запослених у области 
образовања“, те да ће „у поступку утврђивања Предлога Закона којим ће се 
уредити плате запослених у јавном сектору обезбедити активно учешће 
репрезентативних синдиката у области образовања“.  
         За представнике три синдиката: Синдикат радника у просвети Србије, 
Синдикат високог образовања Србије и Самостални синдикат предшколског 
васпитања и образовања Србије понуђени Протокол у начелу је прихватљив 
јер потпуно мења досадашњи концепт плата запослених у јавном сектору и 
просвети кроз платне разреде и платне групе и отвара могућност да се 
оствари раније прокламовани циљ да се  успостави некадашњи однос 
између плата за најједноставнији и најсложенији рад у просвети од 1:3 када 
је реч о основним и средњим школама и домовима ученика, односно 1:5 
када је реч о запосленим у универзитетском сектору. Нажалост, до коначног 
споразума о потписивању Протокола није дошло јер су три синдиката: 
Синдикат образовања Србије, ГСПРС „Независност“ и Унија синдиката 
просветних радника Србије, која наводно прихватају платне разреде, 
инсистирала на свом предлогу Протокола у којем траже да се „Влада 
Републике Србије обавезује да ће, уколико не буде успостављен систем 
платних разреда у 2014. години, увећати коефицијенте запосленима у 
образовању за 10% у 2014., 2015. и 2016. години и повећати додатак за 
разредно старешинство на 7%“ заборављајући, при томе, да се овде ради о 
супротстављеном и застарелом концепту да се плате запослених у 
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образовању (и јавном сектору и са њима везане пензије) уређују кроз 
производ коефицијента и цене рада и дефинисане су Законом о буџету, што 
искључује претпостављени Закон о платама у јавној управи кроз платне 
разреде.  
         Елем, због пата ситуације Протокол није прихваћен, те је остало да се 
још једном (?!) преговарачи састану, овај пут и да састанку присуствују оба 
министра и да се покуша пронаћи решење за закључивање Протокола. 
Незакључивањем Протокола и даље остаје отворено питање отпремнина за 
наше колеге које су отишле у пензију, јер се и даље споре покрајински и 
републички ниво власти око тога чија је ово обавеза, а Протоколом би ово 
било утврђено као обавеза републичког буџета. И не само то, губи се време 
за доношење платних разреда и прелазак на нови начин финансирања. У 
случају недоношења Закона о платама у јавном сектору, јасно је да ће 
остати Закон о буџету и да запослени у просвети могу да очекују као и други 
запослени у јавном сектору и пензионери повишице два пута годишње – у 
априлу и октобру од по само 0,5%. 
         Тражење гаранција да ће Влада урадити нешто што је обавеза 
Парламента, сасвим извесно није на трагу тражења решења да се Протокол 
закључи, већ пре на трагу опструисања овог поступка. Стога је СрпС 
предложио да се Протокол закључи са оним синдикатима којима је 
прихватљив, а да у поступку израде Закона о платама у јавној управи 
суделују само они синдикати који би били потписници Протокола. 
Инсистирање да уђе спорна одредба и на начин како су је формулисала три 
синдиката која  је у контрадикцији са принципом платних разреда ни када 
би била усвојена не би била гаранција да ће бити кориговани 
коефцијијенти, односно измењен Закон о буџету јер и тај Закон након 
усвајања на Влади мора опет у Народну Скупштину на усвајање.  
         Преговори се (надамо се) настављају. Исход је неизвестан. 
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